## МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ РЕСПУБЛИКИ БЕЛАРУСЬ БЕЛОРУССКИЙ ГОСУДАРСТВЕННЫЙ УНИВЕРСИТЕТ ФАКУЛЬТЕТ МЕЖДУНАРОДНЫХ ОТНОШЕНИЙ Кафедра международного туризма

Аннотация дипломной работы

### Развитие туристского продукта курортных дестинаций Российской Федерации и Республики Беларусь: сравнительный анализ

Кабельков Данил Викторович

Научный руководитель: старший преподаватель кафедры международного туризма Решетникова А. Н.

# АННОТАЦИЯ

**1.** Структура и объем дипломной работы Объем работы составляет 103 страницы; работа включает в себя 14 рисунков, 13 таблиц, три приложения. Список использованных источников состоит из 44 наименований.

**2. Перечень ключевых слов** санаторно-курортная организация, санаторно-курортный турпродукт, лечебно-оздоровительный туризм, санатории Беларуси, курорты Беларуси, курортные дестинации, кластерный подход, лечебно-оздоровительный кластер, санаторно-курортный кластер

#### 3. Текст аннотации

Объект исследования – курортные дестинации России и Беларуси как туристические кластеры, предлагающие различные услуги и возможности для отдыха и оздоровления.

Предмет исследования – туристический продукт курортных дестинаций Российской Федерации и Республики Беларусь, направления его развития и оптимизации с учетом зарубежного опыта.

*Цель исследования* – анализ российского и белорусского опыта развития санаторно-курортного продукта и кластерных структур в курортных дестинациях и выявление факторов, влияющих на их успешное функционирование.

*Методы исследования:* методы статистического и сравнительного анализа, SWOT-анализ, системный подход, корреляционно-регрессионный анализ, метод средневзвешенных оценок, а также матрица МакКинзи.

Полученные итоги и их новизна. В результате проведённого исследования были выявлены ключевые факторы эффективного развития санаторнокурортных кластеров в РФ, определен опыт, применение которого поможет развитию курортных дестинаций Республики Беларусь, а также предложена стратегия кластерного развития республиканского курорта «Новоельня».

Достоверность материалов и результатов дипломной работы. Использованные материалы и результаты дипломной работы являются достоверными. Работа выполнена самостоятельно.

Рекомендации по использованию результатов работы. Основываясь на предложенных идеях, представители государственных органов, выполняющих регулирования сферой туризма, а также представители организаций туризма и гостеприимства, могут реализовывать стратегии кластерного развития в курортных дестинациях РБ.

## ANNOTATION

**1. Structure and scope of the diploma work.** The volume of the work is 103 pages; the work includes 14 drawings, 13 tables, three appendices. The list of sources used consists of 44 items.

**2. Keywords** sanatorium-resort organization, sanatorium-resort tourism product, health-improving tourism, sanatoria in Belarus, resortы in Belarus, resort destinations, cluster approach, health-improving cluster, sanatorium-resort cluster.

### 3. Summary text

*The object of the study* – resort destinations of Russia and Belarus as tourist clusters offering various services and opportunities for recreation and recovery.

The subject of the study - tourist product of resort destinations of the Russian Federation and the Republic of Belarus, directions of its development and optimization taking into account foreign experience.

*The purpose of the research* is the analysis of Russian and Belarusian experience in the development of health resort product and cluster structures in resort destinations and identification of factors influencing their successful functioning.

The tasks of the work necessary for the realization of the glorified goal:

To study the structure of health resort product; To disclose the theoretical basis and concepts of formation of cluster structures in the sphere of medical and health tourism; To analyze the experience of development of cluster structures in resort destinations on the example of different regions of the Russian Federation and the Republic of Belarus; To determine the prevailing trends in the organization and functioning of clusters at present; To identify factors affecting the successful functioning of cluster structures in resort destinations; To form a set of proposals for the development of a strategy for the development of cluster structures in resort destinations; To formulate a set of proposals for the development of cluster structures in the sphere of medical and health tourism.

*Methods of research*: the methods of statistical and comparative analysis, SWOT-analysis, system approach, correlation-regression analysis, weighted average method, as well as McKinsey matrix.

*The results of the work and their novelty.* As a result of the research, the key factors of effective development of health resort clusters in the Russian Federation were identified, the experience, the application of which will help the development of resort destinations in the Republic of Belarus, was determined, and the strategy of cluster development of the republican resort "Novoilnya" was proposed.

Authenticity of the materials and results of the diploma work.

*Recommendations on the usage.* Based on the ideas presented, representatives of government agencies regu-lating the tourism sector, as well as representatives of tourism and hospitality or-ganizations, can implement cluster development strategies in resort destinations of the Republic of Belarus.